

اسم الدراسة : آراء ابن الحاج العقديّة عرض ومناقشة في ضوء عقيدة أهل السنة والجماعة

اسم الباحث: باسم بن حسين بن حسن مشاط

المشرف الأستاذ الدكتور محمد عمر محمد حسن

أهداف البحث: جمع المسائل العقديّة من كتب ابن الحاج و بيان موافقة هذه المسائل لمذهب أهل السنة أو مخالفتها بعد العرض والنقد.

أهمية البحث: بيان مكانة ابن الحاج في محاربة البدع والخرافات.

- بيان موافقة ابن الحاج وكتابه للسنة ؛ إذ يندرج ذلك في ضمن باب الأمر بالمعروف والنهي عن المنكر ومحاربة البدع والخرافات التي التزم بها ابن الحاج .
- من باب الإحسان لابن الحاج نفسه حتى لا يُفْتَدَى بعده بكلامه الذي جانب فيه الصواب، وكذلك من باب الإحسان لعموم المسلمين لتنبههم على الأمور المخالفة للعقيدة الصحيحة التي تضمنتها كتب ابن الحاج وخاصة كتاب (المدخل).
- منهج البحث: أتبع عددًا من مناهج البحث العلمي، وهي: المنهج التاريخي؛ للتعريف بحياة ابن الحاج ، والمنهج الاستقرائي في استقراء للآراء العقديّة من خلال كلام ابن الحاج في كتبه، والمنهج النقدي في الرد على ابن الحاج في المسائل الاعتقادية التي خالف فيها السلف.

نتائج البحث:

- إن منهج التلقي والاستدلال عند ابن الحاج هو الكتاب والسنة والاجماع وعمل الصحابة والاجماع والقياس.
- وافق ابن الحاج أهل السنة في مسائل من أهمها:
- أن الإيمان تصديق بالجنان وإقرار باللسان وعمل بالأركان.
- أن صاحب الكبيرة فاسق وليس بكافر ولم ينفي عنه الإيمان ، وإن صاحب المعصية تحت مشيئة الله في الآخرة.
- لم يخالف ابن الحاج مذهب أهل السنة والجماعة في مجمل مسائل الإيمان بالملائكة والإيمان بالكتب والإيمان بالرسول والإيمان باليوم الآخر والإيمان بالقضاء والقدر.
- لم يوافق مذهب أهل السنة في مسائل من أهمها:
- ذكر أن (معرفة الله) تتم بالنظر والتأمل أو الاستدلال ولم يذكر الفطرة.
- في بعض معاني توحيد الألوهية كالإيمان بالأموات ودعائهم والاستغاثة بهم و طلب الشفاعة منهم والتبرك بهم وجواز شد الرحال الى المقابر .

التوصيات :

تحقيق جميع كتب ابن الحاج - رحمه الله - تحقيقاً علمياً لما فيها من فوائد جمة لطالب العلم.

Thesis Title: The opinion of AbnAlhajj about the Faith including and criticism according to Sunnis and Jama'a followers

Researcher's Name: Basim bin Hussein bin Hassan Mashat

Research objectives:

Collecting faith issues from AbnAlhajj's books and explaining the agreement of these issues to the doctrine of the Sunnis, or its violation after presentation and criticism

The Importance of Research:

- Explaining AbnAlhajj's position in combating heresy and superstitions.
- Explaining AbnAlhajj and his book agreement to Sunnah, as this falls within the chapter of enjoining good and forbidding what is evil and fighting the heresies and superstitions that AbnAlhajj committed to.
- As a matter of credit to AbnAlhajj himself, so that his words would not be followed, in which he abstained the right thing. as well as As a matter of credit to the general Muslims to warn them on matters that contradict the correct doctrine contained in the books of AbnAlhajj, especially the book (Al-Madkhal).

Research Methodology

This research followed a number of methods of scientific research, namely: the historical approach; to define the life AbnAlhajj, and the inductive approach in extrapolating doctrinal views through the words of AbnAlhaj in his books, and the critical approach in responding to Ibn Al-Hajj in the belief matters in which he disputed the predecessor.

Research Results:

- The method of receiving and reasoning for AbnAlhajj is the Holy Book (Quraan), the Sunnah, the consensus, the work of the Companions, the consensus, and the measurement.
- AbnAlhajj agreed Sunnah on important issues:
 - Faith is a belief in paradise, recognition by the tongue, and commitment to the pillars of Islam.

- That the doer of big sin is immoral and not a disbeliever; and faith has not been denied from him, and that the doer of disobedience is under Allah's will in the hereafter.
- AbnAlhajj did not contradict the doctrine of the Sunnis and the community, as all issues of faith in angels, faith in Holy Books, faith in messengers, faith in the Judgement Day, and faith in judiciary and destiny.

He did not agree with the doctrine of the Sunnis. The most important of them:

He mentioned that (knowing Allah) is done by looking, meditating or reasoning, and he does not mention instinct.

Some of the meanings of unifying divinity include praying with the dead, calling them, seeking help from them, asking for intercession from them, blessing them, and permissible travel for the graves.

Recommendations:

Realizing all books of AbnAlhajj (May Allah bless him) in a scientific way, because they contain many benefits for the seeker of knowledge.